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* به عنوان رئیس دانش�گاه ،  مهم ترین 
هدف  و دل مش�غولی شما چیست و قله نگاه 

شما کجاست؟
دکتر قاسمی : یک رئیس دانشگاه در هر جای 
دنیا بیشترین دغدغه اش این است که آن دانشگاه 
سهم و جایگاه خودش را در  کشور و در دنیا حفظ 
کند و ارتقاء ببخشد. به لحاظ متعارف از باب مدیریت 
دانش��گاه من اهداف و برنامه هایی دارم والبته یک 
وظایفی را هیأت امنا و سیاستگذاران حوزه آموزش 
عالی گذاش��ته اند که من خودم را مکلف به انجام 
آنها می دانم که در اصل در راس��تای اهداف کلان 
نظام جمهوری اس��لامی ، یک س��رباز می دانم. اما 
یکی از  چیزهایی که من می توانم عرض کنم تاثیر 
این دانشگاه – علی رغم پراکندگی پردیس ها یش- 
تأثیرگذاری بس��یار قابل قب��ول در حوزه صنعت و 
بخصوص در برخی صنایع  خاص است . و این خیلی 
قشنگ  وافتخار آمیز است. شما می بینید که یک 
دانشگاهی که در چند پردیس جدا از هم  فعالیت 
م��ی کند ، به نح��و محسوس��ی در صنایع مهم و 
استراتژیک مثل صنایع هوایی تأثیرگذار است .یکی 
از مهم ترین دغدغه های من این بود و هس��ت که 
این دانشگاه را که جزء 3 تا 5 دانشگاه برتر صنعتی 
کشور هست و در بعضی از رشته ها  جزو برترین های 
منطقه و دنیا هست، این رتبه  ها را نگه دارم و  بیاورم 
بالاتر. مثلا ما در نقشه برداری جزو سه تای اول دنیا 
هستیم . در هوافضا جزو بهترین ها در منطقه هستیم. 
نکته ی بعدی این که دانشگاه صنعتی خواجه نصیر 
می بایستی تجمیع شود و جزو دانشگاه های بزرگ 
کش��ور ش��ود. از این پراکندگی خارج شود. یکی از 
دغدغه های اصلی من این است که بتوانیم  دانشگاه 
را- با این مسئولیتی که نظام روی دوشش گذاشته 
-  تجمی��ع کنی��م. در این دو وادی ما خیلی تلاش 

کرده ایم و می کنیم.
* در مدت مدیریت ش�ما، در حوزه های 
آموزش، پژوهش ، فرهنگ و رفاه چه کارهایی 

برای دانشجویان انجام شده است؟
- در حوزه دانش��جویی ما می بایست فضایی 
را فراهم کنیم که دانشجویان ما بتوانند در آن فضا 
بدون دغدغه کار علمی بکنند. این یک وظیفه اصلی 
بن��ده و همکاران بنده اس��ت. یکی از کارهایی  که 
ما کردیم این بود که س��عی کردیم استانداردهای 
جهانی در این دانشگاه پیاده کنیم. اولین استاندارد 
جهانی، نس��بت اس��تاد به دانش��جو است این عدد  
بیس��ت به یک است. یعنی برای هر 20 دانشجویی 
که س��ر کلاس می نشیند یک استاد وجود داشته 
باشد. ما در دانشگاه خودمان حدود 6700 دانشجو 
داریم .در همه   مقاطع کارشناسی ، ارشد و دکترا 
و همچنین در مجازی و به ازای این تعداد دانشجو، 
تقریبا 280  استاد داریم. این بسیار قابل قبول است 
یعنی 23 به 1 . این خیلی خوب اس��ت نگاه کنیم  
1 به 18 یا 19 می ش��ود که خیلی عالی اس��ت. به 
لحاظ س��طح علمی اساتید باید عرض کنم با توجه 
به گذرگاههایی که ما در دانش��گاه داریم و مراحلی 
که برای جذب طی میشود، ما افرادی را در دانشگاه 
خودمان اس��تخدام می کنیم که جزو بهترین های 
ای��ران که هس��تند هیچ، در دنیا ه��م دارای مرتبه 
ودرجه بالایی هس��تند. من به شما عرض می کنم 
در دانشگاه، ما اساتیدی داریم که کتاب هایشان در 
دنیا برتر می ش��ود. ما الان چهار تا کتاب داریم که 
در س��طح پابلیشرهای دنیا چاپ شده است. همین 
پارسال اس��تاد نمونه فرهنگستان علوم آقای دکتر 
خاکی صدیق از دانشگاه خواجه نصیر بود چند تای 
دیگر هم می توانس��تند باش��ند ولی خب قرار بوده 
است که یک نفر باشد. استاد نمونه  سال 90 آقای 
دکتر شکوهفر بودند تزهای برتر سال 90 در دکترا 
در مهندس��ی مکانیک از دانشگاه خواجه نصیر بود 
لذا می توانم بگویم که از لحاظ سطح علمی اساتید 
مجربی در دانشگاه خواجه نصیر مشغول به تدریس 
هستند . در بعد پژوهش آن ارتباطی که بین صنعت 
و دانشگاه خواجه نصیر هست ارتباط امیدوارکننده 
و قابل قبولی اس��ت به این ش��کل که هر استادی 
یک پروژه ای دارد این پروژه باید دانشجو را درگیر 
کند همکار را درگیر کند این ها خودش باعث می 
ش��ود دانشجو آن علمی را که به صورت تئوری در 
کلاس می گیرد عملی دست به آچار در آزمایشگاه 
وکارگاه انجام دهد. این یک لطف بزرگ الهی است 
که دانشجویان ما با فضای واقعی کار و پروژه ها آشنا 
می ش��وند. در موضوع  فضاهای خوابگاهی، من از 
شما دعوت می کنم بروید فضای خوابگاهی دانشگاه 
خواجه نصیر را ببینید . در شلوغ ترین اتاق های ما 
حداکثر  4 نفر ساکن هستند. ما پارسال یک خوابگاه 
جدید به دانش��گاه اضافه کردیم . در بعد تجهیزاتی 
)که  هم استاد را در بر می گیرد و هم دانشجو را(  
پارسال اولین باری بوده است که دو و نیم میلیارد 
تومان، به تجهیزات  آموزش��ی و پژوهش��ی اضافه 
کردیم.خوب از این ها دانشجو یان عزیز ما بهره می 
برند، وسایل سمعی و بصری دانشگاه را تغییر دادیم. 
در خصوص اماکن دانشگاهی ، ما الحمدلله توانستیم 
چیزی حدود ده هکتار به فضاهای دانش��گاه اضافه 
کنی��م این خودش یک حرکت مهم رو به جلو بود. 
همه این ها را می توانید  در راستای آن بحث بهبود 

خدمات به دانشجو  محاسبه کنید. 
اما در بعد فرهنگی باید مقدمتا عرض کنم که 
وقتی قرار است شما یک ماشین پیشرفته بسازید باید 
دق��ت کنید که همه اجزایش مرتبط باهم وکارآمد 
باش��د. در ای��ن موضوع هم ما باید هوش��مندانه به 
س��متی برویم که دانش��گاه هایم��ان کارخانه آدم 
سازی بشوند  و دغدغه هایی که رهبر معظم انقلاب 
دارند پیگیری ش��ود  نه این که دانشگاه های ما به 
گونه ای باش��د که ما دانش��جو را وارد کنیم و از آن 
ط��رف خدای نکرده فردی را تحویل دهیم که این 
فرد به این ماشین نخورد!  یک جزء یا قطعه بسازیم 
که  به این ماش��ین فرهنگی واعتقادی ما  نخورد. 
نتیجه چه می ش��ود؟ یا باید بگذاریدش کنار یا باید 
برود خارج. لذا این بعد فرهنگی خیلی مهم اس��ت. 
ما در دانش��گاه خواجه نصیر کارهای مهمی کردیم 
ام��ا بازهم خیلی کار داریم خیلی راه داریم .یکی از 
بزرگان می فرمودند  ما در این 33 س��اله در کشور 
کارخانه عظیم آبادی راه انداختیم ولی یک عظمت 
فرهنگی متناس��ب با عظمت انقلاب راه نینداختیم 
در صورت��ی که عظمت فرهنگی داریم ولایت فقیه 
حض��رت امام، ش��هدا، حضرت آق��ا، جانبازان همه 
این ه��ا می توان��د نقطه های عظم��ت یک فرهنگ 
باش��د.  اگر یکی از این ها در خارج از کش��ور بود 
چه می کردند؟ آنها از نداشته هایش��ان می س��ازند 
وای به حال داشته هایش��ان! ما از داش��ته هایمان 

ببینید عزیزان! ش��ماها مي دانید 
- چ��ون دی��دم در بیانات ش��ماها هم 
هست - امروز جمهوری اسلامی و نظام 
اس��لامی با یک جنگ عظیمی مواجه 
است، لیکن جنگ نرم - که دیدم همین 
تعبی��ر »جنگ نرم« ت��وی صحبتهای 
شما جوانها هس��ت و الحمدللهَّه به این 
ن��کات توجه دارید؛ این خیلی برای ما 
مایه خوش��حالی اس��ت - خوب، حالا 
در جنگ نرم، چه کس��انی باید میدان 
بیایند؟ قدر مس��لّم نخبگان فکری اند. 
یعنی شما افسران جوانِ جبهه مقابله  

با جنگ نرمید.
اینی که چ��ه کار باید بکنید، چه 
جوری باید عمل کنید، چه جوری باید 
تبیی��ن کنید، اینها چیزهائی نیس��ت 
که من بیایم فهرس��ت کنم، بگویم آقا 
ای��ن عمل را انجام بدهید، این عمل را 
انجام ندهید؛ اینها کارهائی اس��ت که 
خود ش��ماها باید در مجامع اصلی تان، 
فکری تان، در اتاقهای فکرتان بنشینید، 
راهکاره��ا را پیدا کنی��د؛ لیکن هدف 
مش��خص اس��ت: هدف، دفاع از نظام 
اس��لامی و جمهوری اسلامی است در 
مقابله با یک حرکت همه جانبه متکی 
ب��ه زور و تزویر و پول و امکانات عظیم 
پیش��رفته علمیِ رسانه ای. باید با این 
جریان شیطانیِ خطرناك مقابله شود.

* مقام معظم رهبری - دیدار 
با دانشجویان و نخبگان علمی، 
1388/6/4

شهید مهدی حشمتی فر در 
سال 1336 در شهر سبزوار در 
یک خانواده مذهبی به دنیا آمد. 
تحصیلات ابتدایی و متوسطه را 
در همان شهر به پایان رساند و 
سپس در دانشگاه خواجه نصیر 
و در رشته مهندسی مکانیک به 

تحصیل ادامه داد. 
فعالیتهای سیاسی و مذهبی او، 
از سال سوم دبیرستان با مقاله خوانی 
و جلس��ات پنهان��ی انقلاب��ی آغاز 
گردید که وی  همواره سرپرس��تی 
و مس��ئولیت اداره آن جلس��ات را 

بعهده داشت.
قبل از انقلاب انجمن اس��لامی 
دانش��گاه را با دوستانش راه اندازی 
کرد و با انجمن اسلامی دانشجویان 
سراسر کش��ور تماس برقرار نمود. 
مه��دی پ��س از پی��روزی انقلاب 
اسلامی برای کارورزی عازم زاهدان 
ش��د و در آنجا بر دامنه فعالیتهای 
سیاس��ی عقیدتی و فرهنگی خود 

افزود.
با اوج گی��ری جنگ در بهمن 
م��اه 1359 راهی جبهه ش��د و به 
شناس��ایی دقی��ق مناطق جنگی و 
هم��کاری نزدیک با ش��هید دکتر 
چمران در گروه جنگ های نامنظم 
پرداخ��ت. پ��س از ش��هادت دکتر 
چمران با س��پاه پاس��داران انقلاب 
اسلامی سوسنگرد و اهواز همکاری 
صمیمانه نمود تا به عضویت س��پاه 

در آمد. 
مهدی به فعالیتش در سپاه ادامه 
داد تا از طریق ش��ورا به فرماندهی 
گردان امام علی منصوب گردید. در 
این مدت او حتی مجروح گش��ت و 
به پشت جبهه منتقل شد اما بعد از 
بهبودی به جبهه بازگشت. سرانجام 
روز پنجشنبه 21 بهمن 1360 در 
جبهه نیسان به فیض عظیم شهادت 

نائل آمد.

پدرانه

هدف؛ 
دفاع از 

نظام اسلامی 
است

دانشجوی
 شهید

 مهدی حشمتی فر

اشاره: 
دکتر قاسمی متولد تهران است اما اصالتاً کاشانی است، به شوخی از ترسو بودنش می گوید اما وقتی سخنانش را می شنویم یقین 
می کنیم که در عرصه علمی، مجاهدی ش�جاع اس�ت . در ایران تا مقطع کارشناس�ی تحصیلات کرده وبعد از آن برای ادامه تحصیل 
در مقطع ارشد و دکترا در رشته مهندسی مکانیک گرایش تبدیل انرژی و حرارت سیالات به  آمریکا رفت . وی مدتی بعد با کسب 
مدارج عالی علمی ودانش نامه دکترا وپس از همکاری با دانشمندان مشهور هم رشته خودش، به ایران بازگشت. ایشان حدود 170 
مقاله علمی دارد وتا کنون  شش کتاب از وی به چاپ رسیده است. خودش معتقد است” همه اینها از توفیقات الهی است. هر آنچه 
گفتم هذا من فضل ربی . اگر به خود بنده بود، امکان نداش�ت حتی موفق به یکی ار آنها ش�وم.” با هدف اطلاع از آخرین پیش�رفت 
های علمی کشورمان افتخارات غرور آفرین فرزندان ایران اسلامی ، صبح یک روز بهاری به اتاق ریاست دانشگاه خواجه نصیر الدین 
طوسی رفتیم . دانشگاهی که حدود سه سال است ریاست آن به دکتر قاسمی سپرده شده است.با اینکه از جلسه دادگاه رسیدگی 
به اتهامش بابت انجام پروژه عمرانی دانشگاه آمده بود، با خوشرویی به استقبالمان آمد وبا صبر ودقت مثال زدنی به سؤال هایمان 

پاسخ داد. آنچه می خوانید مشروح گفت وگوی گرم وصمیمی ما با ایشان است که بیش از یک ماه قبل انجام شده است .
صفحه دانشگاه 

گفت وگویی خواندنی با دکترمجید قاسمی رئیس دانشگاه خواجه نصیر الدین طوسی

معمار انقلاب به ما یاد داد که “ ما می توانیم  
نتوانستیم  به خوبی استفاده کنیم. یکی اش همین 
دانش��جوهایی که دارند می گیرند می برند آن طرف 
قشنگ می سازندش��ان تا برای خودشان کار کنند. 
ل��ذا ما در فرهنگی خیلی کار ک��م کردیم .اما فکر 
می کنم در این چهار سال در تعیین جهت گیری ها 
خیلی موفق بودیم . آن هم نظرات خود مقام معظم 
رهبری وهمین طور وزیر محترم علوم است که واقعا 
ما استاد سکولار نمی خواهیم ما دانشجوی سیاست 
زده نمی خواهیم دانشجوی سیاسی ، بشاش، خوب 
و فعال می خواهیم این باید در یک محیط فرهنگی 
باش��د یعنی یک محیطی که ش��انتاژ در آن نباشد 
ای��ن الحمدلله در این دولت اتفاق افتاده اس��ت. ما 
هم معاونت فرهنگی گذاشتیم هم کرسی های آزاد 
اندیشی سعی کردیم راه بیندازیم و دانشجوها فعال 
ش��وند هم محیط را برایشان فراهم کردیم که این 
محیط مال همه اس��ت فقط مال یک قشر خاصی 
نیست قبل از دولت نهم  این گونه بودکه اگر از یک 
قشر خاصی نبودی جایگاهی نداشتی به جز یک تفکر 
بقیه قشرها مظلوم بودند اما امروز دانشگاه مال همه 
اس��ت بیاید در کرسی ها بنشینیم و با هم صحبت 
کنیم به دور از هرگونه غوغا سالاری وخصومت چرا 

که دانشگاه محل تبادل افکار است.
* جناب دکترقاس�می؛ می خواس�تم در 
خصوص وضعیت آزمایش�گاهها ی دانش�گاه 
خواجه نصیر و به طور کلی دانشگاههای صنعتی 
توضیحی بدهید. به نظر می رسد دانشگاه های 
صنعتی ما با این جایگاه امیدوار کننده علمی 
وبا پروژه ه�ای موفق صنعتی ، مثل ماهواره ، 
موشک ، نانو و ...  قطعا آزمایشگاه های قوی با 
دقت بالا وقابل اعتنا واتکا دارند. در نقطه مقابل 
این ح�رف افرادی معتقدند که ما اصلا چیزی 
به اسم آزمایش�گاه مفید و به روز در ایران یا 
نداریم یا آن قدر کم اس�ت که عملا طرح ها و 
پروژه هایمان را ، دانشجو باید بگیرد دستش 
ب�رود آن طرف، یک آزمایش�ی بکند ونتیجه 
را بی�اورد . حالا ی�ا در قالب فرصت مطالعاتی 
یا پ�روژه مش�ترک ی�ا راههای دیگر.  ش�ما 
به عن�وان رئیس یک دانش�گاه فنی و مدرس 
و صاح�ب مقاله و تألی�ف هم دارید وحضوری 
حدودا  بیست ساله در سیستم آموزش عالی  
و اج�رای  پروژه های مختلف ،نظرتان در این 
باره چیس�ت ؟ بالاخره قضاوت ش�ما قضاوت 

تعیین کننده ای است.
- س��ؤال بسیار بجایی است . من ادعا می کنم 
هی��چ کش��وری در دنی��ا این ق��در بط��ور متنوع 
دستگاه های آزمایشگاهی ندارد. مثلا CNC های 
پیش��رفته.  ما ش��اید ده تایش را در ایران داش��ته 
باش��یم ش��ما بروید در انگلیس شاید دو تایش هم 
نباش��د یک اتفاقی دارد می افتد که افتاده اس��ت . 
یک مشکلی بود که انشاالله دارد با سیاست گذاری 
های فعلی از بین می رود. مشکل این است عده ای 
از م��ا جزیره ای کار می کنی��م. یعنی این تجهیزات 
پیش��رفته را مال کش��ور نمی دانیم. می گوییم این 
م��ال این مجموعه اس��ت ! یک دفعه یک مجموعه 
کوچکی یک سیس��تم آزمایشی با عظمتی را وارد 
می کند این فقط در اختیار یک نفر یا یک معدود 
افرادی باشد!  این اجازه داده نمی شود که بقیه هم 
از آن استفاده کنند. اتفاقی که افتاد در دولت نهم و 
دهم این قضیه شروع کرد به تغییر کردن. بخصوص 
در دولت دهم وبا نظر آقای دکتر دانش��جو ش��بکه 
آزمایشگاهی و دانشگاهی تعریف شد.  و گفتند پول 
های تجهیزات به کسانی داده می شود که بیایند در 
این شبکه های آزمایشگاهی . آن چیزی که مغفول 
بود و باید تقویت ش��ود این ارتباط بین شبکه های 
آزمایشگاهی و شبکه  های علمی است . نباید این گونه 
باش��د که دانش��جو می خواهد یک کاری را انجام 
دهد یا برای اس��تفاده از یک آزمایشگاه به درهای 
بسته متعددی بخورد. وقتی هم که در باز می شود 
مجبور باشد هزینه هنگفت بپردازد. ما باید یک تفکر 
جدید در کش��ور ایجاد کنیم به این معنی که این 
ها بیت المال اس��ت مال فردی نیست مال دانشگاه 
نیست مال نظام است افراد می توانند با هم تفاهم 
کنند و از این اس��تفاده کنند ش��ما شک نکنید ما 
وسایل آزمایشگاه پیشرفته ای در این مملکت داریم 
که شاید در خود آمریکا تعداد انگشت شمارش باشد 
ولی ما ارتباط و استفاده بهینه بلد نیستیم. من امروز 
به شما عرض می کنم که اگر در مملکت بسته شود 
ب��ا همین تجهیزات ما می توانی��م در ایران انقلاب 

صنعتی داشته باشیم و به قله های علمی برسیم.
* دانشگاه خواجه نصیر چند تا دانشکده 

دارد ؟
- ما تا سال 89 و ابتدای 90 که من آمدم 7 تا 
دانشکده داشتیم. یعنی دانشکده های برق، مکانیک، 
علوم ، هوافضا ، نقشه برداری ، عمران و صنایع . من 
که آمدم دانشکده های مواد، شیمی ، ریاضی ،فیزیک 
هم درس��ت کردیم. بعدآ دانشکده مواد و دانشکده 
کامپیوتر و IT هم اضافه کردیم. یعنی  شد 13 تا. 
س��ند بالادستی دانش��گاه این اجازه را می دهد که 
در 5 س��ال آینده من 17 دانشکده را داشته باشم. 
الان 13 تا داریم ولی انشاالله 4 تای دیگر هم آماده 
است باید مکانش را ببینیم تجهیزاتش را ببینیم که 

ان شاالله آن ها هم اضافه خواهد شد. 
 * این دانشکده ها متمرکز هستند یا در 

نقاط مختلفی پراکنده است؟
- ما سه تا پردیس داریم پردیس ونک شامل 
دانش��کده عمران، نقشه برداری، مکانیک و صنایع 
و دفتر مرکزی اس��ت. پردیس س��یدخندان شامل 
دانشکده های برق ، کامپیوتر، علوم که الان تبدیل 
ش��ده است به ریاضی ، فیزیک، شیمی یعنی هفت 
دانش��کده آنجاس��ت. یکی  هم پردیس هوافضا که 

خوابگاه ها و دانشکده  هوافضا  در آن قرار دارند.
* پراکندگی پردیس های دانشگاه خواجه 

نصی�ر و بح�ث تجمی�ع آن موضوع�ی جدی 
اس�ت که دغدغه بس�یاری از علاقه مندان و 
دانش�جویان این دانش�گاه ب�وده و یقینا در 
دستور کار شما هم هست در خصوص تجمیع 

هم توضیح بدهید.
-ابتدایی که بنده رئیس دانش��گاه شدم عزم 
ج��دی بر تجمیع گذاش��تم و ش��خص آقای دکتر 
دانشجو پیگیر تجمیع دانش��گاه خواجه نصیر بود. 
در ابت��دا نظر بر این بود که دانش��گاه خواجه نصیر 
در زمین های دانشگاه شهید عباسپور تجمیع شود. 
جلس��ات مختلفی هم گذاشته شد در سطح وزارت 
علوم. آن چیزی که امروز اتفاق افتاد این اس��ت که 

ظاه��را این تلاش ها به نتیجه نرس��ید و دانش��گاه 
ش��هید بهشتی با آن دانش��گاه دارد با هم مشترك 
می ش��وند. این چق��در مفید می تواند باش��د ، در 
جایگاه من نیس��ت.تصمیم خود مقام عالی وزارت 
و دولت و کش��ور اس��ت ولی اعتقاد من این اس��ت 
که ما می بایستی دانش��گاه خواجه نصیر را اولویت 
می  دادیم در این قضیه . اما من همیشه می گویم که 
ما باید به آینده نگاه کنیم گذشته ها را فراموش کنیم 
ول��ی از آن درس بگیریم. آن چیزی که امروز اتفاق 
افتاده اس��ت این است که یک زمین 4/2 هکتاری 
که دولت دهم در سال 89 به دانشگاه تحویل داده 
ب��ود ، را داریم به دانش��گاه ملح��ق می کنیم.  این 
زمین چسبیده اس��ت به دانشکده هوافضای ما در 
تهرانپارس. مجموعا وبا آن بخش های قبلی ، ما 9 
هکتار زمین الان آنجا داریم.  اس��م این زمین این 
مجموعه را گذاشتیم مجموعه شهید رضایی نژاد. که 
دانشکده های جدیدالتأسیس و دانشکده های گذشته 
ما مثل دانشکده صنایع ، دانشکده ریاضی،دانشکده 
فیزیک،دانش��کده شیمی،دانشکده مواد ... ان شاالله 

آنجا هم جایابی می شوند 
* ای�ن کار چق�در زمان نی�از دارد و چه 

موانعی بر سر راه شما وجود داشته ودارد؟
-  علی رغم این که  یک س��ال و نیم اس��ت 
که زمین را به ما تحویل داده اند، اخیرا ش��روع به 
دیوارکشی کردیم. چون نمی توانستیم دیوار بکشیم 
به دلایلی! چون من تا پارسال خیلی دنبال تجمیع 
دانشگاه با شهیدعباس پور بودم ، فکر می کردم باید 
برای آن مجموعه طرح توسعه بریزم بعد که الان در 
این دو س��ه ماه اخیر آن تجمیع منتفی شد، دیگر 
من از بهمن ماه شروع کردم به پیگیری توسعه در 
این جا و در اول قدم ، طرح توسعه دانشگاه را تهیه 
کردیم. آن چیزی که بدیهی اس��ت دانشکده های 
جدید التأس��یس قطعا آنجا جایابی خواهند ش��د. 
دانشکده هوافضایمان آن جا هست آنجا خواهد بود 
دانشکده صنایع چون دانشکده مهم و بزرگی است از 
پردیس ونک می رود آن جا. دانشکده هایی که نیاز 
به جای بزرگتر و امکانات بهتری دارند هم می روند.  
دانش��کده هایی که فعلا ما نظر نداریم کاری بکنیم 
دانشکده برق است و دانشکده مکانیک و دانشکده 

عمران است. 
* از مش�کلات این کار نگفتید ما اطلاع 
داریم که در این مس�یر بخصوص در خصوص 
زمینی که اکنون در اختیار دارید درد سرهای 

زیادی متحمل شده اید!
- اص��ل این زمین ها بیش از  18 هکتار بوده  
در بالای زمین هوافضا ، متعلق به منابع طبیعی. در 
س��ال 85 طبق جلسه ای که ریاست جمهوری بود 
تصمیم بر این می ش��ود که این زمین ها را بدهند 
به یک مجموعه دولتی دیگر .به نام سازمان گوشت. 
به سازمان گوشت می گویند اگر می خواهید ما این 
زمین ها را س��ند برای شما بدهیم باید مقداری اش 
را بدهید به دانشگاه خواجه نصیر. که 4/2 هکتارش 
را می دهند به خواجه نصیر. حالا چرا 4/2 دادند به 
ما 14 هکتار دادند به آنها این جای س��وال اس��ت.

تحویل دادند. از س��ال 90 ما طناب کش��ی کردیم 
گفته خب مال دانش��گاه اس��ت می خواهیم برویم 
دیوار بکشیم محصورش کنیم. زمین خودمان را نمی 
گذاشتند محصور کنیم! و ما خیلی متعجب هستیم 
و گله مان این است واقعا کسی در این مملکت نگاه 
نمی کند که دانشگاه ورای مسائل دیگر است؟ باید 
خود آنها پیش��گام شوند .مشکل در محصور کردن 
بوده اس��ت. در بودجه هم همین طور است. ما واقعا 
بودجه به خودروساز می دهیم به هنر پیشه و ورزشکار 
می دهیم ولی چقدر بودجه به دانشگاه ها می دهیم؟ 
خودروس��ازی مهم تر است  یا دانشگاه؟ نمی گویم 
به آنها نباید بدهیم. کدام مقدم است ؟چقدر میزان 

تاثیرش است. واقعا ما درد دل داریم ومعتقدیم  باید 
کل سیس��تم نگاه کنند به مق��ام معظم رهبری به 
ولایت. برای علم جایگاه قائل شوند. ببینید در دنیا 
تمام بورس��یه ها یکی از دنیا می آید می آیند یک 
بورسیه درست می کنند یک مجموعه پول درست 
می کنند به نام فلان شخص در دانشگاه ما بالعکس 
زمین هایش��ان را می گیریم محدودشان می کنیم 
فش��ار می گذاریم که رشد نکند. اصلا من متعجبم 
چرا باید دانش��گاه خواجه نصیر تنها باشد. ما واقعا 
باید با یک تفکر جدیدی در این قضایا بیاییم جلو. 
دانش��گاه نه ملک بنده است نه ملک شما  ابزار این 
نظام اس��ت برای آدمسازی . واقعا من از زمانی که 
این جا آمدم باورم نمی شود این قدر دانشگاه ها در 
بودجه در امکانات تحت فشارباش��ند . خیلی جالب 
است می گویند ما تنظیم بازار مرغ و دامداری های 
کشور را در سوله گذاشته ایم. عزیزان؛ تنظیم بازار 
کل کشور در مغز دانشجو است. آن را خراب می کنید 
که این زمین را بگیرید!؟ خیلی من متعجبم !  این 
را بگذارید در کنار نگاه مقام معظم رهبری که این 
قدر برای علم ارزش قائلند.  آقا می آیند متفکرین 
را می گذارند دور تا دور چهارساعت می نشیند گوش 
می دهند می گویم من مجید قاسمی به عنوان رئیس 
دانشگاه  اینگونه هستم؟ اینقدر توان دارم ؟ ایشان 
با آن جایگاه جهانی ومش��غله های گوناگون خیلی 
خونسردانه خیلی پدرانه توجه می کنند. این از باب 
اهمیت به علم ومسائل دانشگاه است .آیا همه نباید 
اینگونه باش��یم؟ امروز من را بردند دادگاه برای این 
که دور زمین دانشگاه را دارم دیوار می کشم! زمین 
ش��خصی نبوده زمین دانشگاه را عرض میکنم که 
دولت براساس مصوبه به ما تحویل داده است ! آدم 
این را چگونه تحلیل کند؟ من رئیس دانشگاه باید 
به فکر پیش��رفت علمی باشم یا تهیه لایحه دفاعیه 
که مبادا به زن��دان بیفتم!؟ آن هم برای اینکه دور 
زمین دانش��گاه را دیوار می کش��م!  به هیچ احدی 
هم نبوده اس��ت که من نگویم! من رئیس دانشگاه 
به ش��ورای تأمین، وزیر، وکیل ... به همه گفته ام. 
آن وق��ت آقا وقتی که در مش��هد صحبت می کند 
اولین پیروزی های نظام را در بعد علمی می گوید. 
آیا ما ولایی هس��تیم؟ به خدا من متعجبم. ببینید 
افتخارملی همین موش��ک ب��ود همین ماهواره بود 
همین موفقیتهای علمی بود دیگر. موقعی که دشمن 
هیاهو می کند،  این موفقیت ها را با غرور به رخ دنیا 
می کشیم حالا تنظیم بازار مرغ برایمان مهم تر است 
یا تنظیم افکار دانش��جو و تهیه امکانات دانشگاه ؟ 
شما در کیهان پیشگام شکستن توطئه های دشمن 
بودید و هستید و خواهید بود ان شاالله. شما بیایید 
یک بحث��ی راه بیندازید که ما حرفمان با عملمان 
یکی باشد. نمی توانیم یک چیزی بگوییم یک کار 

دیگری بکنیم. 
* در بح�ث بودج�ه ه�م ظاهرا ش�ما با 

مشکلاتی مواجه هستید؟
- من این ها را که به شما می گویم ادبیات من 
واقعا این گونه اس��ت برای من فرقی نمی کند فردا 
بگویند برو در فلان پادگان .من سرباز نظام هستم. 
ولی واقعا ش��ما ببینید 65 درصد بودجه دانش��گاه 
پارسال تحقق پیدا کرد. نرخ رشد دانشجویان را هم 
من به ش��ما می گویم. ما در کارشناسی ارشد 43 
درصد رش��د داشتیم. در دکترا 3 برابر شدیم. 300 
درصد رش��د داش��تیم. نرخ  رشد اقلام و اجناس را 
هم شما ببینید. من اگر بخواهم آموزش و پژوهش 
رشد پیدا کند باید پول بدهم. من می گویم سربازم. 
به سرباز ابزار بدهید ، ندهید تیر می خورد ! سرباز 
وظیفه اش س��ربازی است این نیست که بنده بلند 
ش��وم بروم در دادگاه، در فلان مجموعه لابی کنم 
پول بگیرم. حضرت آقا در صحبت هایش به عدالت 
تاکید دارند. عدالت حکم می کند همان دانش��گاه 
شهرس��تانی هم به نیاز خودش برس��د، نمی توانید 
بگویید چون تهران نیست ، چون رئیسش ارتباطات 
ندارد پول را به دیگران بیش��تر م��ی دهیم به این 
کمت��ر می دهیم ! باید مقایس��ه کنند دانش��گاه را 
با صنع��ت خودرو با صنعت نفت ب��ا صنعت گاز با 
ورزش!  ببینند بیشتر دراین باید هزینه کنیم یا در 
آن؟به خدا قسم چون این ملت ولایی هستند و ما 
دانشجوها و استادها ولایی هستیم داریم جان فشانی 
می کنیم. نظر آقا امام زمان اس��ت که ما این رشد 
علمی را داریم. هرگز نمی خواهیم آقا احساس بدی 
بکند. ما باید اولویت ها را درنظام خودمان مشخص 
کنیم. اگر اولویت ما علم و عالم و دانشگاه است این 
هیچ کاری ندارد. در بودجه دانش��گاه ها بنویس��ند 
این ورای همه اس��ت. خب بیاییم اولویت را عوض 

کنیم هیچ کاری هم ندارد. کار ش��اقی نیست. اگر 
شما ادعا دارید که آموزش عالی نجات دهنده کشور 
است ؟ اگر حضرت آقا را می بینم که  اولویت را به 
دانشگاه ها می دهند،پس باید همه قوانین ازجمله  
بودجه در همین راستا تعریف شود نه برخلاف آن. 
یک نمونه اش را من به ش��ما گفتم از یک زمین 4 

هکتارش را به ما دادند 14 هکتار به دیگران ! 
* ی�ک جمله ای گفتید خیلی جالب بود 
گفتید 300 درص�د ورودی دکترایتان افزوده 
ش�ده. این خیلی ارزشمند است! دراین مورد 

توضیح بدهید.
- ببینید جوان مملکت ما دارد از س��طح 
کارشناسی می رود به ارشدو دکترا .خب شما 

استحضار دارید که یک زمانی پشت کنکور ما 
1 میلیون و 200هزار نفر بودند الان پش��ت ارشد ما 
700، 800 هزار نفر هستند. الان این موج دارد می رود 
به سمت دکترا. مثلا 200 هزار تا پشت ورود به دکترا 
هس��تند. من اعتقاد وزیر را دارم که ما قادر هستیم 
تمام متقاضیان آموزش عالی را در کش��ور سرویس 
دهیم. این اعتقاد در ماست. اما چرا نمی توانیم بدهیم 
بح��ث های قبلی من. آیا عزمی در این وجود دارد ؟ 
بله عزم نظام وعزم  وزیر هس��ت. عزم دانش��گاه ها و 
رؤسای دانشگاه ها و اساتید محترم هست. آن چیزی 
که مغفول هس��ت ببینید ما نمی توانیم دانش��جوی 
دکترا بیاوریم بعد ساختمان وکارگاه نداشته باشیم. 

امکانات نداشته باشیم. نمی شود در یک دفتر سه تا 
استاد بنشینند. بعد آن طرف ببینم 14/2 هکتار صرف 
تنظیم بازار ران مرغ و گوشت بشود! من خواهش می 
کنم شما تش��ریف ببرید ببینید به نام تنظیم بازار، 
مجموعه فرهنگی در آن است! بعد بیایید ببینید در 
دانشگاه خواجه نصیر یک مجموعه فرهنگی هست؟ 
ما در یک مکان کوچک هم آزمایشگاه زده ایم. ما به 
سهم خودمان توانستیم در دوره ارشد و دکترا نقش 
آفرینی کنیم و به س��مت این برویم که در ارش��د و 
دکترا برابر شویم با ورودی های کارشناسی . ما هم 
خوشحال هستیم که اساتید ما قبول زحمت کردند 
و الحمدلله تقریبا سه برابر شده است این رشد دکترا. 

در ارشد هم ما 50 درصد رشد داشتیم .
* در حوزه جذب اس�اتید ش�ما چگونه 

فعالیت کردید؟
- مقام عالی وزارت در س��ند بالادستی گفت 
م��ا باید 40 ه��زار نیرو جذب کنیم برای 5 س��ال 
آینده. خب ما تقریبا 77 نفر اس��تاد تا اول امس��ال 
جذب کردیم این خیلی برای دانشگاه ما استثنایی 
است. ما در بعد فضای مناسب برای اساتید عزیزمان 
شرمنده ایم الان در بعضی از دانشکده هایمان سه تا 
اس��تاد در یک دفتر می نشینند. انشاالله با تدابیری 
که در بخش ساختمان های دانشگاه اندیشیده شده 
و من برای ش��ما عرض خواهم کرد این مش��کلات 
برطرف شده و ما در 5 سال آینده ما می رویم جزو 

دانشگاهی که 500 استاد به بالا داریم 
*بعضی دانش�جو ها ب�ا ایمیل به کیهان 

می گوین�د که وقت�ی می خواهن�د در برخی 
دانش�گاه ها اس�تاد جذب کنند ، بی�ن ما که 
داخل کشور دکترا گرفته ایم  با یک کسی که 
در خارج از کشور دکترا خوانده است، همیشه 
اولوی�ت به آن خارج رفته داده می ش�ود. این 
حرف درست است؟ وچرا باید این گونه باشد؟ 
- م��ن خواهش می کن��م یک مقدار تصحیح 
کنید. س��الهای قب��ل این طوری ب��ود و این دلیل 
خدای نکرده خصومتی نبود دلیل این بود که ما در 
آموزش عالی به آن حرفی که حضرت امام و حضرت 
آقا می زدند که: “ما می توانیم”عمل نکرده بودیم. ما 
در آموزش عالی  در دهه های گذشته تعداد انگشت 
شماری دانش��جوی دکترا داش��تیم تعداد انگش��ت 
شماری در دانشکده های خودمان. خروجی این ها 
جذب می ش��دند ولی ما نیازمان به مراتب بیشتر از 
این بود.. ولی امروز به فضل خدا ش��اهد شکوفایی 
چشمگیر در بحث تحصیلات تکمیلی هستیم واین 
البته ابتدای راه است و من به طور قاطع می گویم از 
این 77 نفر استاد ج�ذب شده بالای 90 درصدشان 

تحصیل کرده های خوب کشور خودمان هستند.. 
* در خصوص میزان مشارکت دانشگاهتان 
در پروژه ها و طرح های ملی  توضیحی بدهید؟

- این موضوعی اس��ت که من در خصوص آن 
گلایه دارم چرا که معتقدم ما می بایس��ت در همه 
ابعاد  نظام از جمله حوزه پژوهش و تحقیقات عدالت 
را س��اری و جاری کنیم. اگر ادعا می کنیم خواجه 
نصیر جزو دانشگاه های برتر کمک به صنعت است 
ب��ه اندازه خودش باید ب��ه آن طرح ملی بدهیم نه 
این که مثلا 10 طرح ملی برای یک دانشگاه باشد 
و یک طرح ملی برای دانش��گاه خواجه نصیر . یک 
تعریف هایی باید داشته باشیم اگر همه نخبگان ما 
فقط در یک دانشگاه هستند در بقیه را ببندند. این 
اولین گله من هس��ت. ما نمی توانیم 40 طرح ملی 
داشته باشیم فقط یک طرحش بیاید خواجه نصیر 
بقیه اش برود جاهای دیگر. آن هم س��ه تا دانشگاه 
خاص.  ببینید ما باید بنشینیم برای کشور تعریف 
کنیم. قطب های علمی را و به واسطه آن، دانشگاه ها 
را.  م��ا الان یک طرح بزرگ ملی را الحمدلله داریم 
انج��ام می دهیم به نام پلت فرم خودرو که  بین ما 

و علم و صنعت و امیرکبیر  است و الحمدلله طرف 
صنعتی اش هم مش��خص بود . دو طرح دیگر بوده 
است که متأس��فانه  وعلی رغم اینکه  با اعلام خود 
مدی��ران مجموعه ه��ای بهره ب��ردار از نتایج طرح  
ش��روع ش��د ولی یکی اش کاملا متوقف شده وبه  
جای دیگری داد ش��دکه این ب��ه نظر من به علت 
عدم مطالعه دقیق بوده است یکی  هم همین طرح 
ماهواره س��ال بوده است که رئیس سازمان فضایی 
در س��ال 90 خودشان در جشن پژوهشی دانشگاه 
خواج��ه نصیر اعلام کردند و ما هم خیلی پیگیری 

کردیم ولی خودشان لغو کردند!
*به جای دیگری دادند ؟

- بایداز خودش��ان بپرس��ید اما من به عنوان 

خادم یک دانش��گاه برتر گله من��دی خودم را ابراز 
م��ی کنم . فقط این را می خواهم بگویم هوافضای 
ما جزو دانشکده های برتر است . یک طرح سومی 
هم داش��تیم به ن��ام هلیکوپتر ملی که باز هم خود 
مدی��ران عزیز وبزرگوار مجموعه صنعتی مورد نظر 
آمدند و تفاهم نامه ها را نوش��تیم اما این طرح هم 
ب��ه هر دلیلی الان متوقف اس��ت ! ما خیلی تلاش 
داری��م که این طرح ها عملیاتی ش��ود، دلیلش هم 
این اس��ت که ما خودمان ذی نفع نیستیم .دانشجو 
و کشور و دانشگاه ذی نفع است آنها بهره می برند 
همه کش��ور بهره می برد .کجا بهتر از خواجه نصیر 
دانش��جو می توان��د یافته ها وآرزوه��ا وآرمان های 
علمی اش را دنبال کند؟ امیدوار هس��تیم با چیزی 
که ش��ما می نویسید این وضعیت تغییر کند واین 

طرح ها تکانی بخورند.
* این طرح هایی که فرمودید مهم وبسیار 
قابل توجه است وجای تاسف است که به تاخیر 
افتاده اس�ت اما من از شما می پرسم پتانسیل 
دانشگاه ش�ما  در این سطح هست که بتواند 
ی�ک چنین طرح های�ی را اجرای�ی کند؟ آیا 
طرف های شما به توانمندی نخبگان ایرانی که 

در خواجه نصیر هستند شک دارند؟
- ببینی��د من آمار مقالات را به ش��ما بگویم  
خودتان وخوانندگان محترمتان وجامعه دانشگاهی 
قضاوت کنید من اسم نمی آورم این آمار هم مربوط 
به دیروز است . دانشگاهی با 2300 استاد 23605 
مقاله دارد. 6 دانشگاه دیگر هریک حدود  استاد یا 
اندکی بیشتر دارند و هرکدام  14000 تا 6000 مقاله 
دارند .اما خواجه نصیر با  273 استاد 5108  مقاله 
دارد. نسبت مقاله به استاد 3/7 است بی نظیر است . 
در بهترین دانشگاههای کشور با چند هزار استاد این 
عدد2  و 2/5 است. ما اگر عدالت را می خواهیم داشته 
باشیم باید آماری کار کنیم من آماری به شما ثابت 
می کنم . این آمار اسکوپوس است که همین امروز 
به من دادند این بنیه علمی ماس��ت.  من خواهش 
می کنم هر صنعتی به دانشگاه خواجه نصیر پروژه 
داده است بروید ببینید نتیجه اش چه شده است؟ ما 
باید تعداد پروژه و موفقیت ها و خدای نکرده شکست 
آن پروژه ها را در دانش��گاه های مختلف ببینیم بعد 
قضاوت کنیم. وقتی که در حضور وزیر محترم علوم و 
وزیر محترم دفاع بودند 5 دانشگاه به عنوان برترین ها 
و موفق ترین ها صحبت کردند دومینش بنده بودم 
از دانش��گاه خواجه نصیر . دانشگاه ما شهید علم و 
فناوری دارد من جدا گله مند هس��تم چون ما باید 
به مقام معظم رهبری نگاه کنیم و عدالت را ساری و 
جاری کنیم. در بودجه ها و تخصیص بودجه ها منابع 
و بقیه مسائل به سمتی برویم که عدالت ساری شود. 
من واقعا گله مند هس��تم آن چیزی که در توانایی 
خواجه نصیر هست به آن ارجاع نمی شود این گلایه 
به این خاطر اس��ت که ما هر جا صنعت آمده است 
رفتیم به استقبالش و نشان دادیم در صنعت موفق 
بودیم. حالا طرح های ملی کجاست؟ تخصیص ها 
کجاس��ت.؟ این بحث وزارت یا آقای دکتر دانشجو 
نیس��ت  من  به تمام و کمال از ایش��ان تشکر می 
کنم. چون جایی نبوده است که ما دست دراز کنیم 

و ایش��ان عنایت نکرده باشند. اما من بحثم سطوح 
دیگر و سایر مراکز تصمیم گیرست. 

* اج�ازه بدهید کمی از دانش�گاه خواجه 
نصی�ر فاصله بگیری�م وبه وضع کل�ی علم در 
ایران نگاه کنیم. می بینیم  که در سالهای اخیر 
سیاه نمایی در باره دست آوردهای نظام مقدس 
اسلامی روز به روز زیادتر می شود یعنی به رغم 
این همه موفقیت چشمگیر دانشمندان ایرانی، 
بیان می ش�ود که انقلاب دست آوردی نداشته 
اس�ت و همه چیز با گران ش�دن یک کالا- که 
البته نارواست و نباید بشود- زیر سؤال می رود. 
شما بعنوان یک استاد دانشگاه با سابقه مدیریت 
اجرایی وضع امروز ایران را در مقایس�ه با قبل 
از انقلاب و یا دیگر کشورها چگونه می بینید؟

- س��ؤال خیلی خوبی بود. اولا برویم به صدر 
اس��لام می گویند فردی آمد به پیغمبر خدا گفت 
اگر ش��ما پیغمبری و درست می گویید خدا من را 
بکشدخداوند عذاب نازل کرد و افتاد مرد. حالا اگر 
این ها اذعان کنند ما فرستادیم میمون را به فضا و 
سالم آمده است، باید خودشان بمیرند دیگر. هر جا 
حقی هس��ت ناحقش می کنند حضرت آقا در این 
سخنرانی اخیرش��ان در مشهد واقعا خیلی عنایت 
داشتند. این ها شانتاژ می کنند. این که حالا آن ها 
چه می گویند مهم نیست بگذار بگویند! این که ما 
ماهواره فرس��تادیم موشک فرستادیم بدیهی است.

قابل انکار نیست.اما این ها برای پتانسیل علمی ایران 
چیزی نیست. کجا زمان قبل از انقلاب ما موشک را 
خودمان درست می کردیم می فرستادیم. در صنعت 
نفت مستشاران آمریکایی می گفتند در یک محدوده 
چند کیلومتری اگر ایرانی ها باشند ما کار نمی کنیم! 
همس��ر آن شاه مخلوع وقتی که اسرائیلی ها حمله 
می کنند به اعراب در جنگ شش روزه،  می گفت اگر 
من می توانستم راننده می شدم برای یهودی ها! تا 
این حد نوکر بودند. هم خودشان سرسپرده بودند هم 
همه چیز مال آنها بود. بدیهی است که قبل از انقلاب 
از خودمان هیچ چیزی نداش��تیم. شما بفرمایید ما 
چه داشتیم تا من بگویم ما چه چیزی اضافه کردیم! 
اگر ش��ما به ذهنتان می رسد بگویید. مثلا ما چند 
تا دانشگاه داشتیم؟  چند تا مدرسه عالی داشتیم ؟ 

یک تعداد محدود و معدود دانشجو می گرفتیم. شما 
بگذارید من به ش��ما بگویم در این ده سال فقط ما 
رشد دانشمان سه برابر شده است. من از شما سؤال 
می کنم آیا ما زمان شاه قرارداد هسته ای نداشتیم؟ 
پس چرا تا انقلاب دهه اول نتوانس��تیم از هسته ای 
مان استفاده کنیم؟ اگر ما می داشتیم که مشکلی 
نداشتیم. مثل هواپیما، به ما می فروختند هر موقع 
هم دلشان نمی خواست نمی فروختند مال خودشان 
است هم علم مال خودشان بوده است هم تکنولوژی 
مال خودشان بوده است هر موقع می خواستند می 
دادند هر موقع نمی خواس��تند نمی دادند. اتفاقی 
که افتاد بعداز انقلاب این بود که  معمار انقلاب به 
ما یاد داد که “ ما می توانیم “ یک زمانی پارچه ها 
را در کش��ورهای اروپایی می ساختند مهر اسلامی 
می زدند . چرا؟ چون مال کش��ور اسلامی بهتر بود. 
یک زمانی در اروپا می خواستند بگویند ما عالمیم 
،کلاه می گذاشتند در فرانسه لباس بلند می دوختند 
مثل لباس علمای ما  که مثلا ما به آنها تأسی کردیم. 
این را دزدیدند از ما به واسطه مدیران بی لیاقت و 
پادش��اهانی که این ها خودشان دست پرورده آنها 
بودن��د . اما  حضرت ام��ام همه چیز را تغییر دادند 
ورهبر انقلاب هم همان راه را  رفتند حالا امروز شما 
ببینید ما کجاییم؟ من فقط چند تا دستاورد بگویم 
ماهواره، سلول های بنیادی ، موشک. زمان شوروی 
سابق وقتی که اولین موشکشان رفت در مدار 250 
کیلومتر  رهبر وقت ش��وروی آمد در تلویزیونشان 
گفت امروز من اعلام می کنم شوروی یک ابرقدرت 
ش��د. در ماهواره دو س��ه بار رفتند ماهواره بخرند.  
همین ماهواره خیلی عادی. اولا نمی دادند بعد هم 
که می خواس��تند بدهند یک رقم هایی می گفتند 
یعنی آق��ا نمی دهیم دیگر!  حالا کجاییم؟  در پل 
سازی، سد سازی در جا های دیگر هم  چشم دارد 
می بیند اندکی انصاف لازم اس��ت . یک موقع هایی 
می گفتند یک دانشجوی دکترا تربیت کن  بعضی ها 
میگفتند مگر ما می توانیم؟ امروزه بنده خودم تا حالا 
چند دانشجوی دکترا تربیت کرده ام. تازه بنده  شاید 
متوسط جامعه اساتید باشم. کجا هست که بگویند 
ما نمی توانیم؟ من سؤال می کنم کدام کشور دنیا 
چنین تحریم هایی به آن تحمیل شده است و باقی 
مانده اس��ت. اصلا غیرقانونی است تحریم به بانک 
مرکزی زده ش��ود به ما زدند. ولی ماندیم چرا؟ اگر 
دانشش مال خودمان نبود اگر علمش مال خودمان 
نبود در هر عرصه ای چه خودرو چه ساخت و ساز 
چه موش��ک و... ما دوام می آوردیم؟ مال خودمان 
بود. آرزوی حضرت آقا را تکرار کنم. آرزوی حضرت 
آق��ا قاعدت��ا باید آرزوی تک تک ما باش��د آن آرزو 
این اس��ت که” نفت را ببندند” این ملت نشان داده 
اس��ت می تواند. هر چه نداریم نخوریم اما خودمان 
هم رحم داشته باش��یم. یک دفعه خودرو نشود 5 
برابر. رحم داش��ته باشیم. آن وقت می بینیم که این 

ملت می تواند. 
* در خصوص ماهواره ایرانی ، اطلاع دارم 
که جنابعالی دست اندر کار واز محورهای اصلی 
ماجرا بودید. روش�ن شدن ابعاد این موفقیت 
ب�زرگ ب�رای جامع�ه مطل�وب وامی�د بخش 
اس�ت . چون متاس�فانه بعضی افراد در اینکه 
دانشمندان خودمان بدون نیاز به دانش خارجی 
چنین موفقیتی داشته اند، تشکیک میکنند! 
اگر ممکن اس�ت درباره چگونگی شکل گیری 
تفک�ر س�اخت ماه�واره ایران�ی ومراحل آن 

توضیحی ارائه کنید.
- اصلا ش��ک نکنید که ماه��واره ای که علم 
 MADE وصنعت فرستاد ب�الا قطع�ا تمام ق�طعاتش
IN IRAN اس��ت. من چیزی را که ندانم به شما 
نم��ی گویم خود من تس��ت های��ش را دیدم خودم 
دوربین هایش را دیدم. روح ش��هدای عزیزمان شاد. 
م��ن وقتی که آمدم ایران یک جمع این گونه من را 
جذب کرد . برادر عزیزمان آقای دکتر سلیمانی )وزیر 
سابق مخابرات( آقای دکتر دانشجو آقای دکتر بلندی. 
عین بچه های جبهه! دیدید یک جا خیمه می زدند ؟ 
من وارد شدم دیدم در یک سوله محقری این سه تا 
عزیزمان خیمه زدند می گویند ما می توانیم ما باید 
ماهواره بسازیم!دست خالی! این قدر هم کارشکنی 
ش��د از دید من ولی عزم بچه ها جزم بود ایمان به 
انقلاب پایه کار آنها بود. آقای دکتر سلیمانی که استاد 
بنده هستند ایشان 20 شهید دارند در خانواده شان. 
آقای دکتر دانش��جو که خودش جبهه رفته است و 
آقای دکتر بلندی هم به همین ترتیب . آقای دکتر 
س��لیمانی آن زمان مع��اون وزیر بودند . یک معاون 
وزیر ش��اید بگوید کس��ر شأن  است.  ولی عین یک 
بچه جبهه ای کار می کرد. آقای دکتر دانشجو همین 
طور آقای دکتر بلندی هم همین طور. یک تیم سه 
نفره بودند من را توس��ط ف��ردی آوردند آنجا. لذا از 
آنجا شروع کردیم. من یادم است جلسات متعددی 
داشتیم. یک دفعه یکی از مسئولین بلند پایه وزارت 
دفاع  آمد بازدید کند از س��ول�ه ای ک�ه یک ع�ده 
بس��یجی در آن کار م�ی کردند. من اسم تیم خودم  
را زده بودم” عشق یعنی یک پلاك و استخوان”. این 
طوری کار می کردند. من آنجا گفتم اگر عزم ش��ما 
باشد من درست می کنم دکتر سلیمانی هم بودند. 
آن شخص گفت: چه طور؟ گفتم نمونه اش این است: 
یک نرم افزاری را خارجی ها آن موقع می خواستند 
به دانشگاه ما بدهند صد هزار دلار.خیلی گران بود. 
بچه ها ، همین جوان ها غالبش��ان از خواجه نصیر 
بودند، نرم افزار درس��ت کرده بودند هندی ها آمده 
بودند این نرم افزار را تأیید کرده بودند  و اعلام کرده 
بودند که همان جوابی را می دهد که نسخه خارجی  
می دهد. گفتم اگر شما عزمتان باشد ما می کنیم و 
از همان جا شروع شد. یک تیم 5، 6 نفره بودند که 
سه تا عزیزان را نام بردم . من آنجا به دوستان گفتم 
که برای این که این بماند- چون متأسفانه در ایران 
دشمن هم است می روند وارد می کنند و دلسردی 
ایجاد کنند- م��ا گفتیم این را مکتوب کنیم . یادم 
هس��ت به آقای دکتر سلیمانی گفتم  ایشان  گفت 
یعنی باید چه کار کنیم؟ گفتم بنشینیم هر کسی یک 
بخشش را بنویسد . دو تا کتاب نوشتیم یکی مشترك 
و یک��ی هم تخصصی. و ادام��ه پیدا کرد و الحمدلله 
مبنایی شد برای کار ماهواره و افتخار می کنیم ک�ه 

ان شاالله باقیات صالحات باشد 
* یعن�ی واقع�ا ازهمی�ن جمع س�اده و 

بسیجی شروع شد؟
-واقعا همین بود وهمکاری همه افراد معتقد به 
نظام وانقلاب. خدا رحمت کندآقای غفاری مدیرعامل 
وقت صا ایران را. ایشان کمک کرد. من یادم هست 
یک جلسه ای با ایشان داشتیم گفتند من همه چیز 
را در اختیارتان می گذارم بروید انجام دهید ولی واقعا 
از سه تا استاد حزب اللهی و انقلابی شروع شد و من 
به ش��ما اعلام می کنم تمام قطعات ماهواره داخلی 
بود. ما 24ساعت کار می کردیم ، بچه ها خسته نمی 
ش��دند یاد جبهه می افتادند با هم بحث می کردیم 
که یک پیچ چگونه باش��د. ولی به عش��ق انقلاب و 
اسلام و آقا کار می کردند واقعا من آن صحنه ها را 
به یاد می آورم الحمدلله می گویم که آن طوری کار 
شد و اگر ما این دانشگاه را از اولویت هایمان بدانیم 
ای��ن انقلاب با نظری که حضرت مهدی )عج( دارند 
و خون و شهدا ، به خدا قسم همه کارهایش همین 

جوری می رود جلو. ایشان نظر دارند. 
* از شرکت شما در این گفت  وگو تشکر 
می کنی�م و از خداوند توفیق بیش�تر ش�مارا 

خواستاریم. 

* اگر در مملکت بسته شود، ما 
با همین تجهیزات می توانیم 

در ایران، انقلاب صنعتی داشته 
باشیم وبه قله های علمی برسیم.

* سازمان گوشت مهم تر 
است یا دانشگاه!؟ 

14هکتار به او بدهیم و 
4هکتار بدهیم به دانشگاه! 
وقتی هم که دور زمین مان 
دیوار می کشیم احضارمان 

می کنند به دادگاه!

*شما بفرمایید ما قبل از 
انقلاب چه داشتیم تا من 
بگویم ما چه چیزی اضافه 
کردیم!؟کجا زمان قبل از 
انقلاب ما موشک وماهواره 
درست می کردیم؟ در صنعت 
نفت مستشاران آمریکایی 
می گفتند در یک محدوده 
چند کیلومتری اگر ایرانی ها 
باشند ما کار نمی کنیم! بدیهی 
است که قبل از انقلاب از 
خودمان هیچ چیزی نداشتیم 
وامروز به برکت انقلاب به 
قله های علم رسیده ایم.

* اتفاقی که افتاد بعد از انقلاب این 
بود که  معمار انقلاب به ما یاد داد 

که “ ما می توانیم “ حضرت امام همه 
چیز را تغییر دادند و رهبر انقلاب 
هم همان راه را  رفتند حالا امروز 
شما جایگاه رفیع ما را می بینید.

اینجاست که من میگویم بایدا تأسی کنم به ولایت. 
تفاوت ما با عربستان و دیگر کشورها این است آنها 
ادعای مسلمانی دارند ولی ولایت ندارند. اما ولایت 
داری��م ما اگر ادعا می کنیم پی��رو ولایتیم باید در 
عمل باشد. حضرت آقا از زمانی که من یادم است - 
همان طور که امام برای علم یک حساب جدایی باز 
کردند - حساب خاصی برای دانشگاه ها وپیشرفت 
علمی باز کردند ایشان. فرمودند : العلم سلطان. خب 
حالا سازمان گوشت مهم تر است یا دانشگاه.!؟ 14 
هکتار به او بدهیم 4 هکتار بدهیم به دانشگاه! یا آن 
ط��رف خیابان یک زمین بی نهایتی بدهیم به یک 
مجموعه دیگر بعد به دانشگاه - که همه آنهایی که 
کار می کنند در این مملکت افتخارش��ان این است 
که ما مدرك لیس��انس و فوق لیسانس از دانشگاه 
گرفتیم – 4 هکتار بدهیم آن هم در این ش��رایط 
عسرت ما به لحاظ فضای کار. این جا هست که من 
نفهمیدم! این 4/2 هکتار را برای ما سال 90 طبق 
صورتجلس��ه ای هم س��ند زدند عرصه و اعیان هم 
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